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L’habitatge: problema gravíssim
i urgent

LA TRIBUNA

Fa uns dies Daniel Armengol, en
el marc del 24è Cicle de l’Empre-
sa Familiar Andorrana, va cons-
tatar i lamentar que en la proble-
màtica de l’accés a l’habitatge, i
com donar-hi resposta, s’arriba
“tard perquè el problema ja es
veia a venir”.

I és que des del 2019, DA, mal-
grat voler-nos fer veure la feina
feta, ben poca cosa va fer per
aportar solucions a la problemà-
tica de l’habitatge, fins que els
van entrar les presses.

Ara tenim al damunt els efec-
tes dels anys d’inacció en matè-
ria d’habitatge i cada vegada són
més les empreses que tenen difi-
cultats a les plantilles, perquè
molts dels treballadors disposats
a venir al país acabin rebutjant
l’oferta.

Probablement per això, el pre-
sident de l’Empresa Familiar An-
dorrana (EFA), Daniel Armen-
gol, ha destacat que en el cas de
trobar una solució per a la man-
ca d’habitatge “s’arriba tard” per-
què el problema “ja es veia a ve-
nir” des que va entrar en vigor la

Llei d’inversió estrangera i creu
que “s’ha tardat a actuar”. Ha
manifestat que els treballadors
“necessiten un habitatge digne i
assequible” per poder treballar a
Andorra i, per tant, aquesta seria
una de les qüestions que estan
dificultant encara més que les
empreses trobin “mà d’obra qua-
lificada”.

El setembre del 2017, aviat fa-
rà sis anys, l’aleshores conseller
de SDP Víctor Naudi ja va de-
nunciar en una roda de premsa
els greus problemes d’habitatge.
Deia que “el Govern ha badat”,
ja que s’hauria d’haver “antici-
pat” per preveure que faltarien
habitatges de lloguer, i va remar-
car que el que no s’entenia era
que en plena crisi econòmica es
digués que hi havia “milers” de
pisos buits i ara com ara en fal-
tin. Podem afirmar que, si tor-
néssim a fer la mateixa roda de
premsa amb la mateixa exposi-
ció, no es notaria la diferència.

La demanda d’habitatge a
preu assequible és tan intensa

com és d’escassa l’oferta. I també
per a moltes famílies esdevenen
insuportables els augments de
preus a l’hora de les renovacions
dels contractes d’arrendament.

Seguim a l’espera de l’actuació
del ministeri de la Sra. Conxita
Marsol.

La política d’habitatge que ne-
cessita Andorra és la que plante-
ja augmentar el parc públic amb
pisos assequibles.

Per això, en la recent campa -
nya electoral, l’aliança socialde-
mòcrata va defensar prioritzar la
inversió en habitatges de titulari-
tat pública a preu assequible
dins els pressupostos anuals (80
milions d’euros per als propers
quatre anys).

Alhora, convindria crear un
programa públic d’avals garan-
tits per l’Estat per l’aportació del
20% en la compra d’habitatges.

Una proposta adreçada a tot -
hom i ben diferent del decret
127/2023 del 15 de març amb el
qual el Govern, com ja ens tenia
acostumats en la legislatura pas-
sada, només afavoreix la gent
benestant. De fet, a dia d’avui,
l’Institut Nacional de l’Habitatge
(INH), tal com ho va explicar el
director de l’entitat, Josep Maria
Pla, no ha rebut cap sol·licitud
per poder beneficiar-se del pro-
grama extraordinari d’avals per
a la compra d’un primer habi -
tatge. 

Els progressistes mantenim la
nostra proposta de destinar els
terrenys adquirits pel Govern
l’any 1990 a la Borda de Sales, a

Santa Coloma, per dur-hi a ter-
me una promoció inspirada en
l’esquema de la fundació Jovial,
la positiva iniciativa que va en-
capçalar amb èxit el comú d’An-
dorra la Vella amb el suport be-
nefactor de la Sra. Maria
Maestre Pal. La inversió necessà-
ria es pot obtenir reorientant
part de la inversió del fons de re-
serva de la Caixa Andorrana de
Seguretat Social, que obtindria
un rendiment positiu de la inver-
sió, atès que el Govern posaria a
disposició els terrenys sense con-
trapartida.

La ministra Marsol haurà d’ex-
plicar, més aviat que tard, què
passa amb aquell terreny del
qual DA ni en parla, i que fa
molts anys que demanem que es
destini a habitatge públic. I el
Govern haurà d’explicar per què
es nega tossudament a emprar
aquests terrenys públics per afa-
vorir el benestar de les famílies i
els joves del país.

De moment, en els darrers
quatre anys de Govern de DA,
l’increment del parc d’habitatge
de lloguer a preu assequible ha
estat zero. No tenim preus de re-
ferència del preu del lloguer ni

registre de la propietat. Tampoc
s’ha fet cap acció per afavorir la
posada al mercat dels pisos buits
al país. També esperem saber
quin és el creixement urbanístic
sostenible a Andorra.

L’habitatge és una qüestió de
país i l’actuació pública ha de
marcar el camí. A Andorra ne-
cessitem la solidaritat de les ins-
titucions, de totes, front la preca-
rietat de moltes famílies.

Aquesta recent estrenada le-
gislatura de majoria absoluta de
DA té molta feina i per diferents
bandes per donar compliment
als seus compromisos. Vegem-
ho: aprovar el pla del dret a l’ha-
bitatge (pàg. 7 programa electo-
ral DA EG23), gravar la inversió
estrangera en el sector immobi-
liari (pàg. 7 programa electoral
DA EG23), establir una propor-
ció màxima per parròquia i per
zones, d’habitatge d’ús turístic i
de segones residències (pàg. 12
programa electoral DA EG23).

No ens creiem les promeses
electorals. Necessitem solucions
valentes perquè el problema que
hem exposat a la ciutadania per
part de totes les candidates i
candidats de les diferents forma-
cions tingui una sortida al més
ràpid possible. Ara la pilota està
definitivament a mans de la mi-
nistra d’Habitatge.

No es pot esperar gaire, el pro-
blema és greu i urgent! Necessita
solucions, del contrari s’hauran
perdut totes les esperances de
sobreviure socialment a Andor-
ra.

L’HABITATGE ÉS UNA
QÜESTIÓ DE PAÍS I
L’ACTUACIÓ PÚBLICA
HA DE MARCAR EL CAMÍ

ARA TENIM AL DAMUNT
ELS EFECTES DELS ANYS
D’INACCIÓ EN MATÈRIA
D’HABITATGE

La pilota és a les mans de la ministra d’Habitatge
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Sembla que no és fins que te-
nim algun ensurt, que no ens
adonem que la vida pot can-
viar en mil·lèsimes de segon.
No és tracta de no fer plans,
no tenir fites, o no estalviar
per marxar de vacances. Dei-
xar que la vida flueixi significa
que un dia, de cop, t’adones
que ets capaç d’adaptar-te, de
riure de tot i d’evitar estar
amargat per coses que no de-
penen de tu. Deixar que la vi-
da flueixi és deixar anar, per-
donar, evitar el conflicte.
Significa que has après a en-
tendre, a extreure l’aprenen-
tatge de cada experiència.

Practicar l’acceptació, ac-
ceptar el que succeeix al nos-
tre voltant, en lloc de lluitar
en contra, és la premissa bàsi-
ca. Sovint volem que tot surti
com havíem planejat, inclús
esperem que les persones ac-
tuïn com ens agradaria, però

només ens estem enganyant...
Pot succeir o no, i per això, no
cal que esperem res, el fet
arribarà, tot i que no sempre
serà bo, però l’haurem d’ac-
ceptar i a partir d’aquell mo-
ment, decidir què farem. No-
més així, connectant i vivint el
present, ens deslliurarem de
la frustració i de les pors irra-
cionals. Si no esperem res, no
ens decebrem.  

Hi ha una frase que em va
dir una amiga que sempre re-
cordo i que intento aplicar:
“Chinito cruza río... cuando
chinito llega a río.” Si penseu
bé, es tracta precisament d’ai-
xò, de fer front a les coses
quan arriben, i mai abans. Els
meus fills saben bé del que
parlo, perquè sempre els dic
que no responc mai als “i
si..?”

Deixar fluir, deixar-nos sor-
prendre i acceptar el que la vi-
da ens porta pot ser una me-
ravellosa opció. Hi ha coses
contra les quals no podem
lluitar, i molt sovint són sim-
ples pors a fets que en un no-
ranta per cent dels casos mai
es faran realitat, però que des-
gasten la nostra salut –si les
pensem i ens preocupem–,
com si ens haguessin passat
de veritat. Essent pacients i
deixant que el camí ens vagi
mostrant per on hem d’anar
viurem amb una major pleni-
tud en tots els sentits.

Deixar 
fluir

LES SET CLAUS

NOMÉS AIXÍ
CONNECTAREM
I VIUREM EL PRESENT


